
Protokół 

z posiedzenia Rady Konsorcjum DARIAH-PL 

w dniu 28 czerwca 2019 roku 

w Centrum Kompetencji Cyfrowych 

 Uniwersytetu Warszawskiego w Warszawie 

  

Obecni członkowie Rady: 

1. Prof. Aleksander Bursche (Uniwersytet Warszawski) – Przewodniczący Rady 

2. Prof. Andrzej Radomski (Uniwersytet Marii Curie-Skłodowskiej) 

3. Dr hab. inż. Maciej Piasecki (Politechnika Wrocławska) 

4. Dr hab. Piotr Welk (Akademia Sztuk Pięknych) 

5. Dr Anna Seweryn (Uniwersytet Śląski) 

6. Mgr Grzegorz Myrda (Instytut Historii PAN im. T. Manteuffla) 

7. Dr Maciej Ogrodniczuk (Instytut Podstaw Informatyki PAN) 

8. Dr Dominik Piotrowski (Uniwersytet im. Mikołaja Kopernika w Toruniu) w zastępstwie za 

mgr Bożenę Bednarek-Michalską 

9. Dr Bartłomiej Szleszyński (Instytut Badań Literackich PAN) 

10. Prof. Ewa Dahlig–Turek (Instytut Sztuki PAN) 

11. Dr inż. Cezary Mazurek (Poznańskie Centrum Superkomputerowo – Sieciowe) – Z-ca 

przewodniczącego Rady. 

12. Mgr Jakub Szprot (Uniwersytet Warszawski) 

13. Prof. Rafał Górski (Instytut Języka Polskiego PAN) 

14. Dr Katarzyna Klessa (Uniwersytet Adama Mickiewicza w Poznaniu) w zastępstwie za Prof. 

Bogumiłę Kaniewską 

15. Prof. Adam Pawłowski (Uniwersytet Wrocławski) 

Przedstawiciel Biblioteki Narodowej nie był obecny. 

Przedstawiciel Instytutu Slawistyki PAN nie był obecny 

Przedstawiciel Uniwersytetu Pedagogicznego im. KEN nie był obecny. 

Przedstawiciel Uniwersytetu Jagiellońskiego nie był obecny. 

  

Spoza Rady: 

1. Dr Tomasz Parkoła (Poznańskie Centrum Superkomputerowo-Sieciowe) 

2. Dominik Purchała (Przewodniczący Zespołu UW ds. DARIAH) 

3. Katarzyna Staszak-Kuźma (Zespół UW ds. DARIAH) 

 



Przewodniczący Rady konsorcjum DARIAH-PL, prof. Aleksander Bursche, otworzył posiedzenie 

Rady i poprosił o akceptację porządku obrad oraz przyjęcie protokołu z poprzedniego spotkania, tym 

samym potwierdzając istnienie kworum. Następnie poinformował o usprawiedliwionej nieobecności 

części członków Rady. Po akceptacji przez Radę porządku spotkania Przewodniczący przeszedł do 

omówienia bieżących spraw. 

D. Purchała poinformował obecnych, że przygotował i rozesłał wzór pisma dotyczącego 

udzielenia upoważnienia dla Uniwersytetu Warszawskiego przez pozostałych konsorcjantów 

DARIAH-PL do złożenia wniosku do Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego (MNiSW) o 

wpisanie strategicznej infrastruktury badawczej „Cyfrowa infrastruktura badawcza dla humanistyki i 

nauk o sztuce DARAH-PL” na Polską Mapę Infrastruktury Badawczej. D. Purchała poprosił o 

odesłanie podpisanych skanów upoważnień do czwartku 4 lipca br.  

Kolejnym punktem spotkania było omówienie przez prof. A. Burschego bieżącej sytuacji 

finansowania konsorcjum przez MNiSW. Kwestia ta była poruszana przez  M. Gaczyńskiego, 

dyrektora Departamentu Innowacji i Rozwoju w Ministerstwie Nauki i Szkolnictwa Wyższego (DIR 

MNiSW) podczas majowej konferencji DARIAH Annual Event 2019. Na posiedzeniu rządu została 

podjęta decyzja o autopoprawce dotyczącej możliwości finansowania konsorcjum DARIAH-PL. 

Wniosek o finansowanie i załączony do niego budżet zaakceptowany przez Radę DARIAH-PL został 

złożony półtora roku wcześniej. Przewodniczący Rady DARIAH-PL poinformował, że udało się 

uzyskać decyzję rządu między innymi dzięki zaangażowaniu władz rektorskich uczelni wchodzących 

w skład konsorcjum. W obecnej chwili nie ma jeszcze przepisów wykonawczych umożliwiających 

finansowanie konsorcjum DARIAH-PL. Prawdopodobnie wynika to z aktualnej polityki finansowej 

rządu. Istnieje jednak duże prawdopodobieństwo, że w najbliższym czasie przepisy te zostaną 

ogłoszone. Spowoduje to konieczność zatwierdzenia przez Radę korekty planu (pierwotnie 

trzyletniego). Jego harmonogram finansowania obejmuje bowiem czas do końca 2020 roku. 

Harmonogram ten będzie musiał zostać rozpisany na okres krótszy niż był pierwotnie zakładany.  Jak 

zapewnia jednak MNiSW będzie istniała możliwość kilkumiesięcznego przedłużenia finansowania. 

Wspomniana korekta nie będzie wymagała kontaktu ze wszystkimi członkami Rady, ale tylko z 

przedstawicielami zespołu ds. koncepcji budowy infrastruktury DARIAH-PL. Przewodniczący 

poprosił obecnych o zadawanie pytań w tej sprawie, na co dr hab. inż. M. Piasecki powiedział, że 

skrócenie perspektywy czasowej jest dla Rady informacją pozytywną, pod warunkiem, że budżet nie 

zostanie okrojony. Dodał, że jedyną w takiej sytuacji możliwością finansowania jest program 

specjalny Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego dla DARIAH-PL. Potwierdził to Przewodniczący 

Rady DARIAH-PL, prof. A. Bursche. W dyskusji w sprawie harmonogramu i decyzji brali także 

udział J. Szprot i D. Purchała, którzy potwierdzili, że konsorcjum czeka na oficjalne pismo z decyzją 

MNiSW w tej sprawie. 

Kolejnym punktem spotkania było omówienie sprawy wniosku wspomnianego przez D. Purchałę 

na początku spotkania, dotyczącego wpisania DARIAH-PL do Polskiej Mapy Infrastruktury 

Badawczej (PMIB). Po ustaleniu wzoru pełnomocnictwa rozpoczęto dyskusję dotyczącą uzasadnienia 

złożenia wniosku. W dyskusji na temat kształtu tego uzasadnienia brali udział prof. A. Bursche, D. 

Purchała, dr hab. inż. M. Piasecki, J. Szprot, prof. A. Pawłowski, dr inż. C. Mazurek, dr M. 



Ogrodniczuk i dr B. Szleszyński. Ustalono, że członkowie Rady otrzymają tekst wniosku ("Podanie o 

wpisanie strategicznej infrastruktury badawczej na Polską Mapę Infrastruktury Badawczej na 

podstawie informacji zawartych w złożonym wniosku o wpisanie przedsięwzięcia w zakresie 

strategicznej infrastruktury badawczej na Polską Mapę Drogową Infrastruktury Badawczej") z 

ubiegłego roku wraz z informacjami dodatkowymi, które uwzględnią poruszane podczas spotkania 

kwestie mailowo do akceptacji.  

Przewodniczący przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad, którym była  majowa 

konferencja DARIAH Annual Event 2019. Odbyła się ona w dniach 15-17 maja w Bibliotece 

Uniwersytetu Warszawskiego oraz w Polskiej Akademii Nauk (Pałac Staszica), a jej tematem 

przewodnim były dane w humanistyce (Humanities Data) W dyskusji poza Przewodniczącym Rady 

DARIAH-PL zabrali głos m.in.: D. Purchała, dr Tomasz Parkoła, prof. E. Dahlig-Turek i J. Szprot. 

Powiedział on o cieszącym się dużą popularnością wykładzie Lva Manovicha, dostępnym na kanale 

YouTube DARIAH-EU i CKC UW. Z książką abstraktów można zapoznać się na stronie internetowej 

wydarzenia. Ponadto dostępny jest film z wydarzenia na kanale YouTube DARIAH-EU oraz 

fotorelacja na koncie facebook Centrum Kompetencji Cyfrowych UW. Ukazał się również artykuł w 

czerwcowym numerze “Forum Akademickiego”. W konferencji  uczestniczyło blisko 200 osób. 

Podczas niej odbyły się spotkania grup roboczych DARIAH, warsztaty, sesja plenarna, sesje 

tematyczne (równoległe) i sesja posterowa. 

Podsumowując DARIAH Annual Event 2019 D. Purchała powiedział o wyzwaniach i 

trudnościach podczas organizacji wydarzenia, m.in. ze względu na ograniczony wpływ strony polskiej 

na wiele istotnych aspektów wpływających na przygotowanie wydarzenia. Równocześnie podkreślił, 

że odbiór wydarzenia wśród uczestników był bardzo pozytywny. Podziękowania otrzymała prof. E. 

Dahlig-Turek. Dzięki jej pomocy trzeci dzień konferencji mógł się odbyć w siedzibie PAN. Przed 

przerwą J. Szprot omówił bieżące sprawy DARIAH-ERIC, w tym m.in.  kolejne (tym razem online) 

majowe spotkanie General Assembly (GA), podczas którego omówiono kwestie formalne i przyjęto 

pierwszego od 2015 roku nowego członka konsorcjum: Bułgarię. Obecnie jest już 18 krajów 

członkowskich w konsorcjum, zyskują też na znaczeniu partnerzy współpracujący z Uniwersytetów w 

Uppsali i Exeter oraz Słowacka Akademia Nauk (Instytut Etnologii). J. Szprot dodał, że aplikację o 

członkostwo w Konsorcjum przygotowała strona czeska, a głosowanie odbędzie się 

najprawdopodobniej podczas najbliższego spotkania GA. 

Po przerwie obradowano nad powołaniem nowej grupy roboczej (DHGIS). Zaprezentował ją G. 

Myrda . Informacje o grupie roboczej członkowie Rady DARIAH-PL otrzymali przed spotkaniem 

drogą elektroniczną. Po prezentacji odbyła się krótka dyskusja, w której głos zabrali między innymi: 

dr inż. C. Mazurek, prof. A. Bursche, prof. A. Pawłowski, dr hab. inż. M. Piasecki i D. Purchała. W 

tajnym głosowaniu nad powołaniem grupy roboczej uczestniczyli wszyscy uprawnieni i wniosek 

przyjęto jednogłośnie. Nowa grupa robocza ma  zajmować się gromadzeniem informacji o 

charakterze geograficzno-historycznym. G. Myrda dodał, że istnieje możliwość współpracy z 

partnerami z Węgier i Czech, której celem jest jak najwierniejsze odtworzenie mapy miejscowości w 

aspekcie czasowych zmian ich nazewnictwa. 



Przechodząc do kolejnego punktu Przewodniczący Rady DARIAH-PL poprosił J. Szprota o 

informacje na temat aktualnego stanu prac jego grupy roboczej. J. Szprot poinformował, że prace 

ciągle trwają i na następnym posiedzeniu Rady może zostać zaprezentowane sprawozdanie z działań 

grupy. Przewodniczący podkreślił, że warto byłoby zaprezentować we wniosku do MNiSW efekty 

pracy grupy i jak podkreślił dr hab. inż. M. Piasecki można to uwzględnić jako wkład rzeczowy. 

Następnie stan pracy swojej grupy roboczej nad nowym regulaminem działania Rady 

zaprezentował D. Purchała. Powiedział, że propozycja nowego regulaminu zostanie przedstawiona na 

następnej Radzie, podczas której zostanie on poddany głosowaniu. Proponowane zmiany dotyczą 

między innymi Prezydium. W jego skład wchodziłyby osoby z dwóch zespołów: infrastruktury oraz 

operacyjnego. Zespół operacyjny ma zajmować się sprawami bieżącymi, takimi jak organizacja 

wydarzeń czy udostępnienie kursów online (platforma e-learningowa), tzw. polski odpowiednik 

europejskiego DARIAHTeach. Każdy zespół będzie liczył ok. 5-7 osób, a ich 

kierownicy/przewodniczący będą wchodzili w skład Rady i prezydium. Każdy z przewodniczących 

będzie miał po 2 zastępców, z których jeden będzie wchodził również w skład prezydium.  Składać 

się będzie ono więc z Przewodniczącego Rady, obu kierowników zespołów i po jednym z ich 

zastępców. Przewodniczący Rady będzie pełnił głównie funkcję reprezentacyjną, a Prezydium funkcję 

organizacyjno-merytorycznego przygotowania spotkań Rady, które odbywałyby się raz lub dwa razy 

do roku. Ważną zmianą w regulaminie byłaby możliwość elektronicznego głosowania. 

Przewodniczący zapytał obecnych o poparcie dla proponowanych zmian. Wszyscy obecni je poparli. 

Na zakończenie spotkania D. Purchała przypomniał o rozesłanym pełnomocnictwie do złożenia 

wniosku ("Podania o wpisanie strategicznej infrastruktury badawczej na Polską Mapę Infrastruktury 

Badawczej na podstawie informacji zawartych w złożonym wniosku o wpisanie przedsięwzięcia w 

zakresie strategicznej infrastruktury badawczej na Polską Mapę Drogową Infrastruktury Badawczej")  

i poprosił o szybkie jego odesłanie. Ustalono wstępnie termin następnego spotkania Rady na piątek 

18.10.2019 r. Jego miejsce zostanie podane później. Przewodniczący zamknął posiedzenie Rady. 

 


